

# **10<sup>th</sup> meeting of the Horizon 2020 Review and Monitoring (RM) Group and Assessment workshop**

**23-24 September 2019, Athens, Greece**

**Wyndham Grand Athens**

## **Guidance for Country Presentations**

### **The framework:**

Back in 2006, the ‘**Horizon 2020 Initiative**’ was launched inviting all committed stakeholders to join efforts in substantially reducing pollution in the Mediterranean by the year 2020 by tackling the sources of pollution of the Mediterranean Sea: municipal waste, urban waste water and industrial pollution. The mid-term review process culminated in the UfM Ministerial meeting on Environment and Climate Change held in Athens on 13 May 2014 during which Ministers reaffirmed their commitment towards the Horizon 2020 Initiative and gave the H2020 Steering Group the mandate to develop and adopt a Work Programme for the 2015-2020 phase (EN, FR, Arabic versions).

In that framework, the Review and Monitoring group had the mandate to monitor the progress of the implementation of the H2020 initiative, particularly through appropriate information-sharing systems that are easily accessible to all Mediterranean partners. The H2020 RM group supports projects and activities that develop a coherent indicator-based reporting process for H2020. This process contributes to the improvement of knowledge on the Mediterranean environment and to the preparation of State of the Mediterranean marine and coastal environment reports.

As we are approaching the concluding year of the Initiative, the 2<sup>nd</sup> H2020 Indicator-based assessment report currently under development is an important input to the evaluation of the initiative. In order to progress further with this assessment, we invite all countries to come prepared to the Assessment workshop and share their preliminary analysis of the national situation as regard overall progress and specific situation for each of the thematic areas. In their preparation, countries are strongly encouraged to follow the guidance provided below.

### **A. For Day 1 Session 2 “Main elements from country situation”**

**A maximum 15-minute intervention addressing the following points (See power point template [EN-FR](#)):**

#### **1- Overall national Key Messages**



European Environment Agency



Based on country specific data analysis and expert knowledge, provide key messages related to the assessment of H2020 thematic areas, which give understanding of positive or negative development in the sector.

## **2- Thematic Analysis**

Present main elements from thematic analysis - existence of trends, situation toward set targets, highlight issues preventing attaining the target.

To help communicate the key messages, we invite countries to use data tables, graphs, maps and to give an overview of identified data gaps.

## **3-Process and progress**

Present situation as regard the state of play regarding the knowledge base (data availability, indicator production, thematic analysis, State of the Environment reports and data/information/assessment process (national coordination, infrastructure, review and assessment capacities, etc.)

### **B. For Day 2 Session 4 “RM in post2020 Agenda”**

**A maximum 5-minute intervention addressing the following questions:**

1. What went well? What would you highlight as a success from your country's/organisation's implementation of the H2020 Work Plan?
2. Were the mid-term reviews and adjustments enough to find solutions and readdress activities/tools when needed? What would you highlight as a main challenge for your country/organisation in its efforts to implement the H2020 Work Plan?
3. What should be taken on board for a potential follow-up/new initiative?



## 10<sup>ème</sup> réunion du Groupe Examen et Suivi (RM) d'Horizon 2020

23-24 septembre 2019  
Athènes, Grèce

### Lignes directrices pour la préparation des interventions pays

#### **Le cadre :**

En 2006, « **L'initiative Horizon 2020** » a été lancée en invitant toutes les parties prenantes engagées à unir leurs efforts pour réduire sensiblement la pollution en Méditerranée d'ici 2020, en s'attaquant aux sources de pollution de la mer Méditerranée : déchets municipaux, eaux usées urbaines et pollution industrielle.

Le processus de révision à mi-parcours s'est clôturé sur la réunion ministérielle de l'UpM sur l'Environnement et le Changement Climatique, qui s'est tenue à Athènes le 13 mai 2014 au cours de laquelle les Ministres ont réaffirmé leur engagement en faveur de l'initiative Horizon 2020 et ils ont donné mandat au groupe de pilotage H2020 de développer et d'adopter un programme de travail pour la phase 2015-2020 (versions anglaise, française et arabe).

Dans ce cadre, le groupe Examen et Suivi avait pour mandat de suivre les progrès de la mise en œuvre de l'initiative H2020, notamment grâce à des systèmes appropriés de partage d'informations facilement accessibles à tous les partenaires méditerranéens. Le groupe RM H2020 soutient des projets et activités qui développent un processus de reporting cohérent basé sur des indicateurs pour H2020. Ce processus contribue à l'amélioration des connaissances sur l'environnement méditerranéen et à l'établissement de rapports sur l'état de l'environnement marin et côtier en Méditerranée.

À l'approche de la fin de l'Initiative, le deuxième rapport d'évaluation basé sur des indicateurs H2020, en cours d'élaboration, constitue un apport important à l'évaluation de l'initiative. Afin de progresser dans cette évaluation, nous invitons tous les pays à se préparer pour l'atelier de travail sur l'évaluation d'H2020 et à partager leur analyse préliminaire de la situation nationale en ce qui concerne les progrès globaux et la situation spécifique pour chacun des domaines thématiques. Lors de leur préparation, les pays sont vivement encouragés à suivre les instructions fournies ci-dessous :

#### **A. Pour la première journée, séance 2 «Principaux éléments de la situation du pays»**

Une intervention maximale de 15 minutes portant sur les points suivants (voir modèle Power Point EN-FR):

1- Messages clés nationaux



European Environment Agency



Sur la base de l'analyse de données et des connaissances spécialisées propres à chaque pays, transmettez des messages clés liés à l'évaluation des domaines thématiques d'H2020, qui permettent de comprendre l'évolution positive ou négative du secteur dans votre pays.

## 2- Analyse thématique

Présenter les principaux éléments de l'analyse thématique - existence de tendances, situation par rapport aux objectifs fixés, mettre en évidence les problèmes empêchant d'atteindre cet objectif. Pour aider à communiquer les messages clés, nous invitons les pays à utiliser des tableaux de données, des graphiques, des cartes et à donner un aperçu des lacunes identifiées en matière de données.

## 3-Processus et progrès

Situation actuelle en ce qui concerne l'état de la base de connaissances (disponibilité des données, production d'indicateurs, analyse thématique, rapports sur l'état de l'environnement et processus d'évaluation des données / informations / (coordination nationale, infrastructure, capacités d'examen et d'évaluation, etc.)

## **B. Pour la quatrième session deuxième journée «Le groupe RM et l'agenda post2020»**

Une intervention maximale de 5 minutes portant sur les questions suivantes :

1. Qu'est-ce qui s'est bien passé ? Quels sont d'après vous les clés du succès de la mise en oeuvre du plan de travail d'H2020 de votre pays ?
2. Les examens et les ajustements à mi-parcours ont-ils été suffisants pour trouver des solutions et réadapter les activités/outils au besoin ? Selon vous, quel est le principal défi que votre pays/organisation devra relever pour mettre en oeuvre le plan de travail d'H2020 ?
3. Que faut-il prendre en compte pour un éventuel suivi / une nouvelle initiative ?

VOUS POUVEZ ÉGALEMENT SOUMETTRE VOS RÉPONSES PAR ÉCRIT À L'AVANCE, PENDANT OU APRÈS LA RÉUNION



European Environment Agency

